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Раскрываются вопросы установки шлагбаумов на въезде во дворы многоквартирных домов. Анализируются нормы ЖК РФ, ГК РФ, ЗК РФ, 
ГрК РФ, ряда подзаконных нормативно-правовых актов, публикации по заявленной проблематике. Отмечается, что такие шлагбаумы вос-
требованы и уже стали приметой современных российских городов. Вместе с тем правовое регулирование разрешения на их монтаж, экс-
плуатацию требует совершенствования. Обосновываются соответствующие авторские предложения, позволяющие использовать шлагбау-
мы как одно из средств создания более комфортных условий приватного пространства для жителей многоквартирных домов.
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The article covers the issues of installing barriers at the entrance to the courtyards of apartment buildings. The article analyzes the norms of the 
Housing Code of the Russian Federation, the Civil Code of the Russian Federation, the Labor Code of the Russian Federation, the City Code of 
the Russian Federation, a number of by-laws and regulations, publications on the stated issues. It is noted that such barriers are in demand and 
have already become a feature of modern Russian cities. At the same time, the legal regulation of permission for their installation and operation 
requires improvement. The corresponding author’s proposals are substantiated, allowing the use of barriers as one of the means of creating more 
comfortable conditions for residents of apartment buildings.
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